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Henvendelse vedr. udfordringer i dagtilbudsloven ift. at skabe en positiv 
udvikling i udsatte boligområder 
 
Kære Mattias Tesfaye 
 
Vi skriver til dig, da der i vores kommuner er boligområder på Social- Bolig- og Ældreministeriets li-
ste over udsatte boligområder. Som borgmestre er vi optagede af, at der sker en positiv udvikling i 
vores byer, og at vores kommunale tilbud understøtter dette.  Vi tager derfor arbejdet med udvik-
ling af udsatte boligområder meget seriøst og arbejder målrettet med initiativer, der kan give værdi 
til beboerne og i sidste ende bidrage til, at boligområderne ikke længere figurerer på listen over pa-
rallelsamfund. 
 
Vi er dog bekymrede for, at de bestemmelser, der træder i kraft på dagtilbudsområdet, når et bo-
ligområde optages på listen over udsatte boligområder, ikke vil være med til at understøtte en posi-
tiv udvikling – snarere tværtimod. 
 
I forbindelse med boligområders placering på parallelsamfundslisten, træder der, i henhold til Al-
menboliglovens § 61 a, en række bestemmelser i kraft. På dagtilbudsområdet har særligt to be-
stemmelser omfattende betydning for vores kommuner og ikke mindst borgere.  
 

- Kravet om max. 30 pct. nyoptag af børn bosat i det udsatte boligområde, jf. dagtilbudslo-
ven § 26 a  

- Kravet om at tilbyde to pladser (dobbelt anvisning), jf. dagtilbudslovens § 23 stk. 4. 
 
Det var tidligere muligt at ansøge om dispensation fra de to bestemmelser, hvilket ikke længere er 
tilfældet. Ved årsskiftet 2025 ophører mange af de dispensationer, der er givet. De to bestemmel-
ser vil derfor få fuld effekt for rigtig mange kommuner og borgere. 
 
For de familier, der bor i de berørte boligområder, kan bestemmelserne have stor betydning i 
dagligdagen. Det kan betyde, at den enkelte familie skal aflevere deres børn i dagtilbud langt væk 
fra deres bopæl, og at søskende skal afleveres i to forskellige dagtilbud. I sidste ende kan de betyde, 
at det lokale dagtilbud lukker, da bestemmelserne indebærer færre indskrivninger. Vi er bekym-
rede for, at det vil betyde, at nogle familier vælger dagtilbuddet fra og i stedet selv passer deres 
børn, eller får børnene passet i deres netværk. Samtidig vil det være vanskeligt at tiltrække ressour-
cestærke familier til et område, når der ikke er pasningsmuligheder tæt på.  

Fra et kommunalt perspektiv er det uforståeligt, at vi kan være nødsaget til at lukke velfungerende 
dagtilbud, hvor det netop er lykkedes, at børn fra mange forskellige boligområder møder hinanden. 
Vi kan komme i situationer, hvor store dele af dagtilbudskapaciteten ikke kan benyttes, og hvor vi 
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har tomme pladser i de dagtilbud, der ligger i de berørte boligområder, mens der er overbelægning 
i andre dagtilbud uden, at der er sket en styrket sammensætning af børnene.  

Det er vores klare overbevisning, at lovgivningen på området ikke har den tilsigtede virkning og på 
nogle områder modarbejder den grundlæggende intention bag lovgivningen og de positive tiltag, 
der er iværksat i de berørte boligområder. Det gør hverdagen sværere for familierne, og det er dyrt 
for kommunerne at efterleve de to bestemmelser. De økonomiske midler, der bliver brugt på 
dette, kunne bruges mere hensigtsmæssig, fx til at iværksætte initiativer, der kan afhjælpe de ud-
fordringer, vi ser i de berørte boligområder, og som kan komme beboerne til gode. 

Vi vil derfor bede ministeren om at gentænke bestemmelserne om max 30 pct. nyoptag af børn bo-
sat i et udsat boligområde og kravet om at tilbyde to pladser (dobbeltanvisning) eller alternativt at 
genindføre muligheden for dispensation. 

Vi står naturligvis til rådighed for dialog om de konkrete udfordringer, vi og borgerne i vores kom-
mune oplever på grund af de to bestemmelser, og bidrager også gerne med mulige løsningsforslag. 
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